崔建新个人简介
　
2005年获得兰州大学自然地理学博士学位。同年进入陕西师范大学。一直致力于环境考古的研究工作。最近两年开始转向景观考古的理论和方法上来，重点兴趣点为RS、GIS支持下的景观考古研究。另外，本人近两年工作的重点地区为毛乌素沙漠。主要兴趣点为新石器时代以来的文化演进历史及政治、文化、气候背景之间的互动关系。试图探索基于多源数据和多种技术手段的跨学科研究方法。

 
研究工作经历
2005年—2012年，陕西师范大学，西北历史环境与经济社会发展研究院，助理研究员
2013年—至今，陕西师范大学，西北历史环境与经济社会发展研究院，副研究员
2013年3月—2014年3月，斯坦福大学访问学者 
2010年开始担任硕士生导师 
学术研究
著作：
气候与文化—基于多源数据分析方法的环境考古学探索，科学出版社，2012年.

论文类成果：
Zhouyong Sun, Jing Shao, Li Liu*, Jianxin Cui, Michael F. Bonomoc, Qinghua Guo, Xiaohong Wu, Jiajing Wang. The first Neolithic urban center on China's north Loess Plateau: The rise and fall of Shimao. Archaeological Research in Asia, accepted.
Yunfa Miao, Heling Jin, Jianxin Cui. Human activity accelerating the rapid desertification of the Mu Us Sandy Lands, North China. Scientific Reports,2016, 6:23003 | DOI: 10.1038/srep23003
Li Liu, Sai Ma, Jianxin Cui. Identification of starch of granules using a two-step identification method, Journal of Archaeological Science, 2014, 52:421-427
Jianxin Cui, Hong Chang. The possible climate impact on the collapse of an ancient urban city in Mu Us Desert, China, Regional Environmental Change, 2013,13:353-364
崔建新，常宏，刘泉均．青海湖湖东克土沙地地温插值方法研究．干旱地区农业研究，2012，46（5）：185-192．
崔建新，周尚哲．河北及京津地区早中全新世文化的时空分布及其气候环境因素．中国历史地理论丛，2011,26（4）：66-76．
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe, Chang Hong. The Holocene warm-humid phases as recorded by multi-proxy records. Chinese Journal of Oceanology and Limnology, 2009, 27(1):158-172(SCI).
崔建新，周尚哲．中国新石器时代文化演变动力分析，中国历史地理论从，2008，23(2): 33-45．
崔建新，周尚哲，常宏．全新世环境考古研究进展，冰川冻土，2005,27(6):913-919．
Jianxin Cui, Shangzhe Zhou, Jie Wang, Haitao han. Fluvial-lacustrine sediments and Holocene climatic and hydrologic events in the middle of the Hebei Plain. IGARSS2005会议论文．
崔建新，周尚哲，韩海涛等．河北平原中部河湖相沉积及全新世水文气候事件．海洋地质与第四纪地质，2005，25(4)：107-113．
崔建新，周尚哲．4000a前中国洪水与文化的探讨．兰州大学学报，2003，39（3）：94-97．
崔建新，周尚哲．对气候突变的初步认识．河北师范大学学报，2001，25（6）：264-266．
亚克西姆·纳得考著，崔建新译．环境史的转折点．中国历史地理论从，2005，4：141-151．
周尚哲，许刘兵，崔建新，张小伟，赵井东．沙鲁里山第四纪地貌发育与环境演变．科学通报，2004，49(23)：2481-2484．
韩海涛，周尚哲，崔建新，王孝理．史前的自然环境与新石器文化．兰州大学学报（自然科学版），2003，39：35-38．
许刘兵，周尚哲，李昌爱，崔建新，赵井东，业渝光．绒坝岔第四纪冰川与甘孜黄土—古土壤对比研究．冰川冻土，2003，25(5)：504-509．
Zhou Shangzhe, Jiao Keqin, Zhao Jingdong, Zhang Shiqiang, Cui Jianxin, Xu Liubing, Geomorphology of the Urümqi River valley and the uplift of the Tianshan Mountains in Quaternary. Science in China，2002, 45(1):961-968.
赵井东，周尚哲，崔建新，焦克勤，业渝光，许刘兵．乌鲁木齐河源冰碛物的ESR测年研究．冰川冻土，2002，24(6)：737-743．
赵井东，周尚哲，崔建新，潘小多，许刘兵，张小伟．摆浪河流域的ESR年代学与祁连山第四纪冰期新认识．山地学报，2001，19(6)：481-488．
赵井东，周尚哲，史正涛，业渝光，张世强，崔建新，许刘兵．祁连山东段冷龙岭南麓白水河冰碛物ESR测年研究．兰州大学学报(自科版)，2001，37(4)：110-117．

承担科研项目情况
负责项目：
1．2006年度教育部人文社会科学一般项目（青年），“5000-3000年间的河北平原温暖气候期及其与文化演进关系的初步分析”， 06JC780001，已结题。负责课题设计，全面协调，野外工作以及室内样品测试和计算。
2．中央高校基本业务费，基于多源数据分析方法的统万城遗址综合研究，项目编号：10SZYB10，2011年1月～2014年12月，负责课题设计，以及遥感影像处理和GIS分析。
[bookmark: _GoBack]3. 国家自然科学基金，“河套地区5-4 ka的气候变化与人类适应研究”，41571190, 2015年12月-2019年12月，负责课题总设计以及气候变化重建部分。

参加项目：
1．科技部科技支撑项目，青海湖湖东克土沙地防沙治沙工程研究，编号：2007BAC30B03-04，2007～2013年，负责野外地温和湿度数据监测，以及最后的GIS空间分析和处理工作。
2．中科院西部之光项目，我国西北地区干旱化的自然背景与人类活动影响：以罗布泊地区为例，项目编号：2008YB01，2008年12月～2012年12月。负责罗布泊地区考古资料整理和分析。
3. 中国科学院重点部署项目，黄土高原及周边沙地近代生态环境的演变与可持续性，2012年～2016年，负责黄土高原历史时期土壤侵蚀的定量化研究。
4. 西北研究院院重点项目，明清以来西北农牧交错带环境与社会互动关系研究，2013年～2018年，负责气候变化与人类响应子课题。

CURRICULUM VITAE
Cui Jianxin, Female, Associate professor
E-mail:cuijx@snnu.edu.cn


Areas of Interest
Cui Jianxin got her PHD from Lanzhou University in summer 2005. Just in the same year, she joined the Shaanxi Normal University. Her specialty is Envrionmental Archaeology.In recent years, she begin the studies of Landscape Archaeology and she was interested in the RS and GIS methods used in Archaeology. Her chronological and geographic interests include Neolithic of North China Plain; the climate history and the ancient cities during the past 2000 years of China; and the interactions among political, cultures and the climate. The interdisciplinary research based on various data sources and a variety of technical means were explored.
Research Work
2005—2012 Shaanxi Normal University, Center for Historical Environment and Socio-Economic Development in Northwest China, Assistant Professor
2013-present. Shaanxi Normal University, Center for Historical Environment and Socio-Economic Development in Northwest China, Associate Professor
March 2013-March 2014. Visiting scholar of Stanford University

2010-present, Master's supervisor

Publications
Book
Cui Jianxin. Climate and culture: environmental archaeology research based on multi-sources data method. Science Press Ltd., 2012.
Papers
Zhouyong Sun, Jing Shao, Li Liu*, Jianxin Cui, Michael F. Bonomoc, Qinghua Guo, Xiaohong Wu, Jiajing Wang. The first Neolithic urban center on China's north Loess Plateau: The rise and fall of Shimao. Archaeological Research in Asia, accepted.
Yunfa Miao, Heling Jin, Jianxin Cui. Human activity accelerating the rapid desertification of the Mu Us Sandy Lands, North China. Scientific Report,2016, 6:23003 | DOI: 10.1038/srep23003
Li Liu, Sai Ma, Jianxin Cui. Identification of starch granules using a two-step identification method, Journal of Archaeological Science, 2014, 52:421-427.
Cui Jianxin, Chang Hong. The possible climate impact on the collapse of an ancienturban city in Mu Us Desert, China, Regional Environmental Change, 2013, 13:353-364.
Cui Jianxin, Chang Hong, Liu Quanjun. Spatial interpolation method of soil temperature of Ketu desert on east of Qinghai Lake. Agricultural Research in the Arid Areas, 2013, 30(5):185-192.
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe. Temporal and Spatial Distribution Pattern of Early- Middle Holocene Cultures and Its Possible Environmental Driver Factors in the North China Plain. Journal of Chinese Historical Geography, 2011, 26(4):66-76. (in Chinese with English Abstract)
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe, Chang Hong. The Holocene warm-humid phases as recorded by multi-proxy records. Chinese Journal of Oceanology and Limnology, 2009, 27(1):158-172.
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe. Evolution Dynamics of the Chinese Neolithic Cultures. Journal of Chinese Historical Geography, 2008, 23(2):33-45. (in Chinese with English Abstract)
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe, Chang Hong. Advances of the Geoarcheology in the Holocene, Journal of Glaciology and Geocryology. 2005,27(6):913-919．(in Chinese with English Abstract)
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe, Fluvial Lacustrine Sediments and Holocene Climatic and Hydrologic Events in the Renqiu Section, China. Marine Geology & Quaternary Geology, 2005, 25(4)：107-113．(in Chinese with English Abstract)
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe. A study on the floods and the cultures of 4000 years ago. Journal of Lanzhou University (Natural Sciences), 2003, 39(3):94-97. (in Chinese with English Abstract)
Cui Jianxin, Zhou Shangzhe. The Primary Understanding of the Climatic Abruptness. Journal of Hebei Normal University(Natural Science Edition), 2001,25(6): 264-266．(in Chinese with English Abstract)
Zhou Shanzhe, Xuliubing, Cui Jianxin, Zhang Xiaowei, Zhao Jingdong. Geomorphologic evolution and environmental changes in the Shaluli Mountain region during the Quaternary. Chinese Science Bulletin, 2005, 50(1):52-57
XU Liubing, ZHOU Shangzhe, CUI Jianxin, WANG Jie ,David Mickelson. Dating of the Pleistocene Glaciations around the Daocheng Ice Cap. Journal of Glaciology and Geocryology, 2004, 26(5):528-534. (in Chinese with English Abstract)
Xu Liubing, Zhou Shangzhe, Li Chang’ai, Cui Jianxin, Zhao Jingdong, Ye Yuguang. The Quaternary Glaciation in Rongbacha and Correlation with the Loess - Paleosol in Garzê. Journal of Glaciology and Geocryology, 2003,25 (5):504-509. (in Chinese with English Abstract)
Zhou Shangzhe, Jiao Keqin, Zhao Jingdong, Zhang Shiqiang, Cui Jianxin, Xu Liubing, Geomorphology of the River valley and the uplift of the Tianshan Mountains in Quaternary. Science in China，2002, 45(1):961-968.
Zhao Jingdong, Zhou Shangzhe, Cui Jianxin, Jiao Keqin, Ye Yuguang, Xu Liubing. ESR Dating of Glacial Tills at the Headwaters of the Urümqi River in the Tianshan Mountains. Journal of Glaciology and Geocryology, 2002，24(6)：737-743．
Zhao Jingdong, Zhou Shangzhe, Cui Jianxin, Pan Xiaoduo, Xu Liubing, Zhang Xiaowei. ESR Chronology of Bailanghe Valley and New Understanding of Qilianshan Mountain’s Quaternary Glaciation. Journal Of Mountain Science, 2001，19(6)：481-488．
Research Projects
Directed Projects：
1．Directed the field regional survey and the sample analysis project of the North China Plain. Project title: the warm period from 5000 a BP to 3000 a BP of the North China Plain and its relations to the late Neolithic culture process. This project was supported by the Humanities and social science project of the Ministry of education, Grant No. 06JC780001, finished.
2. Jan. 2011-Dec. 2014, Directed the field regional survey and the data analysis based on GIS and RS around Tongwan City Site. This project was supported by the Fundamental Research Funds for the Central Universities, Grant No. 10SZYB10.

3.Dec.2015-Dec.2019, Drected the climate reconstruction of  the Yellow River's Great Bend Area. Project title：“The Relationship between Climatic Change and Human Adaptation during 5-4ka in the Yellow River’s Great Bend Area". This project was supported by the National Natural Science Foundation of China, Grant No.4157110.


Participated Projects：
2007～2013.In charge of filed measurement of temperature and humid of Ketu desert around Qinghai Lake and the spatial analysis of data based on GIS software. Project title: Combating Sandification of Ketu Sands around Qinghai Lake. This project was supported by the National Key Technology Research and Development Program of the Ministry of Science and Technology of China, Grant No. 2007BAC30B03-04, finished.
Dec. 2008-Dec. 2012. Collected and analyzed the archaeological materials of Lop-Nor Region. Project title: Environmental base and the human impact on the drought of Northwest China: evidence on Lop-Nor Region. This project was supported by the West Light Foundation of The Chinese Academy of Sciences, Grant No. 2008YB01, finished.
2012-2016. In Charge of the quantity research on the soil erosion of the Loess Plateau during the history period. Project title：ecology evolution and the sustainable development of the Loess Plateau and the surrounding sand. This project was supported by the Key Program of the Chinese Academy of Sciences, Grant No. KZZD-EW-04-01.
2013-2018.The research shed light on the interactive relation between climatic change and the human responses since Ming-Qing period. Project title: the interactive relation between environment and society of the Farming-pastoral zone since Ming-Qing period, Northwest China. This Project was supported by the Key Program of the Institute for Historical Environment and Socio-Economic Development in Northwest China.

　

　
